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Mnogo glasov na odgovor enemu glasu. 
I z d e ž e l e . V Laibacherčinem 106. listu pod na

slovom „Zur Sprachenfrage in den Volksschulen Krains" 
.,,eine Stimme vom Lande" knezoškofijsko okrožnico 
zagovarja in razlaga tako zanesljivo s takim prepri
čanjem nezmotljivosti, kakor jo more le skladateljevo 
pero samo ali po njem navdihnjeno razlagati in nikdo 
drugi ne. Al ta njegova razlaga je vsa drugačna, kakor 
je bila od drugih izvedenih mož sploh; toraj „eine 
Stimme" očita v s e m d r u g i m vsaj k r a t k o v i d n o s t , 
če ne še kaj več. „Več oči, več vidi", je pregovor staro
daven; al ta „eine Stimme" ga hoče zdaj podreti. Pa, 
kako da bi jo to zamerili! saj topljenec grabi tudi bilko 
ob bregu, da bi se rešil. Taka se pač tukaj godi. Mo
druje pa „eine Stimme" tako: Č u d n o , da so časniki 
to okrožnico kakor tiči sovo preganjali in kavsali, ker 
vendar ima blag namen, da bi otroci s l o v e n š č i n e in 
n e m š č i n e bolj izučeni kakor do sedaj šolo zapuščali. 
— O mila mi mladež, čuj, kako se boš že iz mladih 
nog dveh jezikov naučila! — Okrožnica očita „sofistiko" 
takim, ki hočejo le narodni jezik v ljudske šole; kaj pa, 
ko bi ravno ta ,,eine Stimme" zagovarjala „sofistiko"? 
Saj stoletna skušnja uči in gospodje fajmoštri cele 
kranjske dežele bodo dokazali, da se v soli na kmetih 
nemščine ni dosedaj še nikdo naučil. Ce se pa že v 
precartani ddbi ponemčevanja, ko se je z vso silo v 
šoli pritegovalo na nemščino, je ni nobeden naučil, 
kako neki se bode po napotku te okrožnice kdo obo
jega jezika izučil?! — Dalje gladi in pravi „eine 
Stimme", da okrožnica u č e n j e nemščine le samo po 
več šolah kakor dosedaj zahteva, ondi namreč, kjer 
srenja ali več staršev „mehrere Aeltern", to zahtevajo, 
in da toraj ni bila v s e m šolam zapovedana. Al mi 
vprašamo: mar ni še zdaj preveč s lovensko-nemških 
ljudskih šol na Kranjskem? Gosp. fajmoštri po deželi 
spoznavajo ta narobe-svet, in celo prazno slamo tacih 
šol, zato so jih v s l o v e n s k e spremenili že mnogo, 
in tista mešanica, tičmiške šole, se res na korist ljudski 
omiki zmanjšuje vsaki dan. — Da bi se pa izveličavna 
nemščina vsaj za rep, če ne za roge v vsako ljudsko 
šolo lahko vsilila, je dosti, da „mehrere Aeltern" tega 
želijo. Kaj pomeni to? „Mehrere Aeltern" so 3 ali po 
nemškem jeziku sta lahko 2, in toliko se jih v vsaki fari 
lahko za nemščino pregovori. Ali je pa prav pred Bo
gom in ljudmi, da bi mogli v s i otroci škodo trpeti, 
drag čas ubijati zavolj ene same stotine, ker yoo naših 
ljudi utegne nemščine potrebovati, več pa gotovo ne. 
Ako bi ne bila vsem šolam namenjena, kakor „eine 
Stimme" pravi, zakaj je bilo ukazano, jo vsem faram 
naznaniti? Ako pa je kdo mislil, da bi tu in tam 

,,mehrere Aeltern" želeli nemščine v šolo, naznanila 
naj bi se bila ta postava samo onim faram ali dekanom, 
ki bi zavrnili prenapete slovenske župnike, ki ljudstvu 
še enega ocvirka kulturnega špeha ne privoščijo. — 
„Eine Stimme" omenja dalje neke p r o š n j e do preča-
stitega knezoškofijskega konzistorija, ktera se je v pod
pis poslala dekanom, — pa tudi to prošnjo prav čudno 
razlaga. Evo ti istine! Srečo sem imel to prošnjo pre
brati. Ta prošnja zahteva b e r i l o ; z naukom v vseh 
razdelkih k m e t i j s t v a , v zdravji, gospodinjstvu naj se 
vpelje že v vsakdanji šoli v zadnje leto in v vsa ne
deljska leta. „Eine Stimme" pa pravi: „saj že imamo 
tako knjigo, „vodbo modrega kmetovanja", čemu tedaj 
prosite, kar že imate, vi kratkovidneži! Res imamo to 
knjigo in je dobra; al manjka jej še m n o g o . Kje go
vori kaj o s r e n j i , ktera je pač zdaj podlaga vsemu 
družinskemu življenju; kje govori kaj o z d r a v j i , o 
g o s p o d i n j s t v u , ktero je danes toliko potrebno, ker 
to marsikako hišo podere; in kje je ukazano jo v 
vsakdanjo šolo vpeljati? Dokler se pa to ne zgodi, je 
m r t v a knjiga. K temu naj se dodajo še druge po
t r e b n e reči in pa v šoli učijo; potem bode dobiček 
velik. Prošnja ta ni tedaj p r a z n a in ni ne s m e š n a 
ali z a n i č l j i v a ! — Dalje se ,,eine Stimme" čudi, za
kaj bi dekani še le p r o s i l i čisto slovenskih šol, saj 
imajo pravico predlagati u č i l n e n a č r t e ; oni so nam
reč „Ehren-Consistorialrathe." Na to odgovarjamo: Proš
nja se je storila zavolj lepšega, ker t e r j a t e v še dolž
nega denarja je t e ž k a mehkemu srcu. Tudi smo po
hlevni Slovenci prošnjo storili do Schmerlinga, čeravno 
imamo pravico t e r j a t i . Koliko pa so „Vorschlage" 
gosp. dekanov v oziru ljudske šole večkrat veljali, o 
tem bi lahko marsikter dekan marsikaj gorjupega po
vedal. Saj okrožnica sama je priča, koliko so veljali kon-
zistorijalni svetovalci, ker še noben ni yedel za njo, do
kler ni bila že na svetu. Prošnja gosp. dekanov ni tedaj 
smešna, ampak zelo važna; ločiti se mora zdaj pšenica 
od plev, zlato od žlindre; pokazali se bodo možaki na
rodovih pravic, ne daj Bog! da tudi kak iškarjot. Tudi 
prečastiti konzistori bo imel zdaj priložnost pokazati 
svoje misli, ker takrat, ko je okrožnica zagledala beli 
dan je še samo g. Zavašnik govoril v imenu vsega kon
zistorija. Hvala Bogu! da so „tempi passati, che Berta 
filava." 


